
در حالی که هزینه های شــهر مدام در 
حال افزایش است،  شرایط ویژه اقتصادی 
کشور سبب شده دسترسی شهرداری ها 
به درآمدهــای پایدار محدودتر شــود. 
همین مسئله ســبب شده است مدیران 
شهری مشــهد درصدد باشــند  با انجام 
اصلاحاتــی در دفترچــه درآمــدی 
شهرداری، بر درآمدهای شهر بیفزایند تا 
از این طریق، امکان تداوم خدمات رسانی 
مناســب به شــهروندان را فراهم کنند. 
در این راستا شــورای شهر مشهد تلاش 
کرده است از هم فکری افرادی که پیش 
از این در شــورای شــهر فعال بوده اند و 
از نزدیک در جریان مشــکلات و مسائل 
بودجه ای شــهر هستند اســتفاده کند. 
در این راســتا روز گذشته دومین جلسه 
ادوار کمیســیون بودجه شــورای شهر 
مشــهد با موضوع لایحه اصــلاح مواد 
 دفترچه درآمدی شــهرداری مشــهد 

برگزار شد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر مشهد در این جلسه با بیان 
اینکه ایــن لایحه خردادماه امســال به 
شورای شهر ارائه شده است  اظهار کرد: 
فرایند بررســی این لایحه از 4 ماه قبل 
آغاز شده است. تاکنون 12 جلسه کمیته 
کارشناســی و چند جلســه کمیسیون 
مشترک داشته ایم و تعدیل های زیادی 

نیز صورت گرفته است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شورای 
اسلامی شــهر مشــهد، بتول گندمی از 
برگزاری نشســت های متعدد با بخش 
خصوصی و انبوه سازان خبر داد و گفت: 
جمع  بندی اولیه نظرات مطرح شــده در 
این جلسات در کمیسیون های شهرسازی 
و معمــاری، برنامه و بودجــه، و حقوقی 
انجام شده اســت ولی همچنان در حال 
گرفتن نقطه نظرات مختلف هســتیم تا 

بهترین تصمیم گرفته شود.
گندمی بــا بیان اینکــه نقدهایی که در 
این جلســه به لایحه اصلاح بخشــی از 
مواد دفترچه درآمدی شــهرداری وارد 
می شود  بدون شک راه گشاست  افزود: به 
عنوان نمایندگان مردم، در این شــرایط 
اقتصادی، کار بســیار دشواری  در پیش 
داریم .محافظه کاری طی ســالیان سال 
سبب شده است بهای خدمات دریافتی 
با بهای تمام شده فاصله بیشتری بگیرد 
و ســطح کیفی خدمات نیز کاهش یابد. 
گندمی افــزود: رهبران جامعــه در هر 
مقیاســی، چه محلی  چه ملــی، باید به 
آینده   هم نگاه داشــته باشند. بخشی از 
درآمدها متعلق به نسل های آینده است 

که باید صرف ایجاد زیرساخت ها شود.
وی تصریــح کــرد: امســال در حوزه 
زیرســاخت های شــهر فعالیت کمتری 
انجام شــود. مثلا اگــر 2 کیلومتر مترو 
بیشتر بسازیم، شهر سود کرده است. لذا 
چنین گفتمانی را جامعه نخبگانی باید 

در شهر ترویج کند.

z حاشیه سود بالای سازندگان

رضــا خواجه نایینــی، معــاون مالی و 
پشتیبانی شهرداری مشهد، در ادامه این 
جلسه با بیان اینکه »به منظور اصلاح این 
لایحه چندین هدف مشخص کرده  بودیم 
که نخســتین مورد آن شفاف سازی در 
نحوه محاسبه هزینه پروانه است« افزود: 
از دیگر مبانی تدوین لایحــه، می توان 
به ساده ســازی، تدقیق محاسبه معابر 
ویــژه، پیش گیری از فســاد و تخلفات، 
معادل سازی، بهینه سازی و تعادل بخشی، 
اصلاح نواقــص و خلأ های محاســباتی 
موجــود، کمک بــه رونــق پروژه های 
بزرگ مقیاس، تمهیدات پیش گیرانه در 
جهت عدم ابطال آتی مصوبات از ســوی 
دیوان عدالت اداری، اصلاح محاســبات 
در راستای عدالت اجتماعی و حمایت از 

مناطق محروم اشاره کرد.
خواجه نایینی با بیــان اینکه هر افزایش 
بهای خدماتــی در جامعه بــا مقاومت 
روبه رو می شــود  گفت: مردم در چنین 
مواقعی ناکارایی ها را بیشتر می بینند و 
با خود می گویند شهرداری هزینه هایی 
را کاهش دهــد که نباید انجام شــود تا 
شهر ارزان تر اداره شود. وی افزود: بهای 
هزینه های پروانــه هم اکنون 9 درصد از 

قیمت آپارتمان است که با افزایش های 
بررسی  شــده، این عدد کمــی افزایش 

می یابد.
خواجه نایینی بــا بیان اینکــه افزایش 
دوبرابری قیمت مسکن در 2 سال اخیر 
و  تغییــر نکردن تعرفه های شــهرداری 
سود بسیار خوبی برای سازندگان ایجاد 
کرده است افزود: مقاومت  آن ها در برابر 

افزایش بهای پروانه و ... طبیعی است.

z  نگاه شــورای پنجم  به ضرایب درآمدی

شهرداری مشخص شود

ذاکرالحسینی، عضو شورای چهارم شهر 
مشــهد، نیز اظهار کرد: در گام نخست، 
 P دید و نگاه شــورای پنجم  بــه میزان
و سایر ضرایب مشخص شــود. تأثیرات 
افزایش پروانه باید مشخص شود و برای 
زمان رکود ساختمان نیز پیش بینی های 

لازم را داشته باشیم.
حمیدرضــا موحــدی زاده، نایب رئیس 
شورای شــهر مشــهد، نیز با بیان اینکه 
هدف از برگزاری این جلسه، بهره گیری 
بیشــتر از تجارب اعضای ادوار مختلف 
شورای شهر مشهد است، افزود: محاسن 
بازنگــری در نحــوه محاســبه عوارض 
زیربنایی مشــمول تراکم ســاختمانی 
تقسیم بندی منطقه ای شــده است. بر 
همین اساس، شهر به 153 پهنه همگن 
تقســیم شــده اســت تا به روح عدالت 

اجتماعی توجه شود.
موحدی زاده خاطرنشان کرد: هر بازنگری  
منتقدان خود را دارد و مــا باید تمامی 
نظرات را مدنظر قــرار دهیم. تاکنون در 
این خصوص شــورای شــهر تصمیمی 
قطعی اتخاذ نکرده است تا به نقطه بهینه 

دست پیدا کنیم.
نایب  رئیس شورای شــهر مشهد با بیان 
اینکه متأسفانه بهای پروانه و ... سال های 
سال است که متناسب با نرخ تورم افزایش 
پیدا نکرده است افزود: با رشد پلکانی این 
قیمت ها در گذشــته می توانستیم برای 
امروز شــرایط مطلوب تــری رقم بزنیم. 
وی افزود: همین  افزایش نیافتن پلکانی 
سبب شده اســت اگر بخواهیم قیمت ها 
را افزایش دهیم، خیلی به چشم بیاید و 
محسوس خواهد بود. وی گفت: به عنوان 
نماینده مردم در شورا، به دنبال اداره بهتر 
شهر هســتیم و در این مسیر، راهی جز 
اصلاح قیمت ها نداریم. از ســوی دیگر، 
نمی خواهیم نگاه جامعه  به ما تحت تأثیر 

منفی قرار گیرد.

z  درآمد شــهرداری باید تا حد امکان از

محل فروش تراکم مجاز باشد

دیگر عضو شورای چهارم شهر مشهد نیز 
در این جلسه اظهار کرد: سهم شهرداری 
از ساخت و ســازها می تواند درصدی از 
بهای تمام شده باشــد و هزینه ساخت  یا 

فروش، زیرا  مبنای معقول تری است.
محمــد ســهیلی گفــت: ســازندگان 
ساختمان به دنبال ســود 33 درصدی 
هســتند ولی به خاطر این نگاه، نباید از 
حقوق شهر بگذریم. آن ها بیمه و مالیات 
می پردازند ولــی آنجا که بــه پرداخت 
حقوق شهرداری می رسد، با مشکل مالی 

روبه رو هستند.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه بــرای 
تصمیم گیری هــای خود بایــد مبنای 
ثابتی داشته باشیم و سهم بهینه پروانه 
را مشــخص کنیم  افزود:  نمی توان شهر 
را با تراکم 240 درصد به بهترین شکل 
اداره کرد. از ســوی دیگر، نمی توانیم به 
فروش تخلفات متکی باشــیم. سهیلی 
گفــت: درآمد شــهرداری بایــد تا حد 
امــکان از محل فــروش تراکــم مجاز 
 باشــد تا نیازمند فروش تراکم غیرمجاز 

نباشیم.
دری، عضو شورای اول شــهر مشهد، نیز 
اظهار کرد: افزایش بهای پروانه در قسمت 
مســکونی نیازمند دقت بیشــتری است. 
این افزایــش باعث تورمی می شــود که 
هزینه هــای آن روی دوش مردم خواهد 
بــود. وی ادامه داد: درصــدی از بهای هر 
ملک را می توانیم هرســال  دریافت کنیم. 
اجرای این سیاست نیازمند ساختارهای 
 مختلفــی اســت کــه فعــلا امکان پذیر 

نیست. 
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    ســید ناصر موســوی لارگانی، 
نماینده مجلس: مردم از تورم و گرانی از یک 
سو و تفاوت چشمگیر قیمت ها در بازار ناراحت 
هستند. نانی که قرار بود بین 20 تا 30درصد 
گران شود در خیلی از نانوایی ها تا 60 درصد 
گران شده اســت. نیاز است  دســتگاه های 
نظارتی مانند اداره کل تعزیــرات حکومتی 

پیگیر برخورد با متخلفان باشند.

    رضا باکــری، دبیر انجمن صنایع 
لبنی: در واردات کره انحصــار وجود دارد. 
اختصاص 199 میلیون دلار از 263 میلیون 
دلار ارز دولتی برای واردات کره به یک شرکت 
خاص موجب تعطیلــی کارخانه  های دیگر 

می شود.

    محمد مسیحی، معاون مالیات بر 
ارزش افزوده سازمان مالیاتی: در نیمه 
نخست امسال حدود 40 هزار میلیارد تومان از 
محل قانون مالیات بر ارزش افزوده، عوارض و 
مالیات ارزش افزوده، مالیات وصول شده است.

    حبیب اســدا...نژاد، نایب رئیس 
کانون انجمن صنفی مرغداران کشور: 
مصرف سرانه مرغ به دلیل افزایش قیمت سایر 
محصولات پروتئینی افزایش یافته و به حدود 

2۸ کیلوگرم رسیده است.

    رمضانعلی ســبحانی فر، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس: قیمت 
پراید به تیبا نزدیک شده است تا مردم خودرو 
جایگزین پراید را با قیمت بالا خریداری کنند.

    طبق اعلام بانک مرکــزی، از ابتدای 
امسال تا پایان مهرماه، 549 هزار و ۷60 فقره 
وام قرض الحسنه ازدواج به متقاضیان پرداخت 

شده است.

    احمد توکلی، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام، در نامه ای بــه وزیر اقتصاد، 
خواستار تشــکیل یک کارگروه خبره برای 
رسیدگی به یک پرونده کلان قاچاق شد. در 
این نامه آمده اســت: به  اطلاع می رســاند بر 
اساس اسناد رســیده به دیده بان شفافیت و 
عدالت، شرکت »ه« در ســال های اخیر طی 
چند 100 فقره اظهارنامه از طریق گمرکات 
مختلف به ویژه فرودگاه امام خمینی، رایانه، 
تلفن همراه و لوازم جانبی آن را وارد و ترخیص 

کرده است. 

 دیگه چه خبر؟

در حالی که پیش از این اعلام 
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شــده بود که  بر اساس طرح 
مســکن اقدام ملی 20 هزار 
در  مســکونی  واحــد 
خراســان رضوی احــداث 
می شــود، روز گذشته سهم 
مشهد در مرحله اول اجرای 

این طرح اعلام شد.
 محمد رضــا اخــوان عبداللهیــان، 
شهرســازی  و  راه  مدیــرکل 
خراســان رضوی، به شهرآرا گفت که 
سهم اولیه مشهد در طرح اقدام ملی  
3000واحد است و در مراحل بعدی، 

این رقم افزایش می یابد.
پیش از ایــن، در اول آبان ماه، محمد 
اســلامی، وزیر راه و شهرســازی، در 
حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران از شــروع ثبــت نام طرح 
مسکن اقدام ملی از 15 آبان ماه خبر 
داده و گفته بود  بر اســاس این طرح، 
قرار اســت  برای دهک های میانی و 
کم  درآمد، واحد مسکونی احداث شود. 
در چند روز اخیــر نیز  کلنگ زنی این 
طرح در برخی از شهرها مانند زنجان 

و قم شروع شده است. 

z اولویت شهرهای کوچک

براســاس گزارش فرارو،شــهر های 
اراک، اردبیــل، ارومیــه، اصفهــان، 
اهواز، بندرعبــاس، تبریــز، تهران، 
رشت، زاهدان، شیراز، کرمان، کرج، 
کرمانشــاه، مشــهد، همدان، یزد و 
تمامی شــهر های جدید جزو مرحله 
اول اجرای این طرح نیستند. اکنون 
اولویت بنیاد مسکن برای اجرای طرح 
اقدام مسکن ملی، شهر هایی است که 

کمتر از 100هزار نفر جمعیت دارند.
قرار است با اجرای کامل این طرح تا 
پایان سال1400، برای تأمین مسکن 
اقشار ضعیف 400هزار مسکن احداث 
شود. از این تعداد 200هزار واحد در 
شهرهای جدید و  100هزار واحد در 
بافت فرسوده ساخته خواهد شد. بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی نیز ساخت 
100هزار واحد مسکونی  را بر عهده  
گرفته اســت. طرح اقدام ملی تولید 
مسکن بر اساس دستور رئیس جمهور 

به همه دســتگاه های کشــور مبنی 
بر اینکه باید همــه زمین های مازاد 
در اختیــار وزارت راه وشهرســازی 

برای تولید مســکن واگذار شــود، با 
هدف بسترســازی و فراهــم آوردن 
زمینه رونق تولید در حوزه مســکن 

و ســاختمان و جبران عقب ماندگی 
سال های گذشته برنامه ریزی و اجرا 

شده است.

با وجود اینکه برخــی منتقدان، این 
برنامــه را ادامــه طرح مســکن مهر 
می دانند، مسئولان دولتی می گویند 
تمرکز بر تقاضــای واقعــی و ایجاد 
خدمات زیربنایی و روبنایی، مهم ترین 
تفاوت طرح اقدام ملی با طرح مسکن 
مهر است. قراردادهای طرح اقدام ملی 
بین دولت و سازندگان منعقد می شود 
و بعد از پایان پروژه هریک از 2طرف 
ســهم خود را برمی دارنــد. طبیعی 
اســت که در این فرایند، انبوه سازان 
پیش از کلنگ زنی، نیاز بازار را در نظر 
می گیرند. مدیرکل راه و شهرســازی 
خراسان رضوی درباره جانمایی مسکن 
اقدام ملی می گوید: تلاش شده است 
این نوع مســکن در مناطق مختلف 
مشهد ساخت شو د و حتی از ظرفیت 
بافت فرسوده نیز استفاده شده است. 
بر این اساس، طرح مسکن اقدام ملی 
فقط در یک منطقه در شــهر ساخته 

نمی شود. 

z  اجرای طرح در همه شهرستان های

استان

وی می افزایــد:  این طــرح در همه 
شهرســتان های اســتان و شهرهای 
جدید نیز به اجــرا درمی آید. اخوان 
عبداللهیان با بیــان اینکه هم اکنون 
براســاس نیازســنجی نیاز اســتان 
برآورده شده اســت می گوید: آمار و 
ارقام اســتخراجی در اختیار وزارت 
راه و شهرســازی قرار گرفته اســت 
تــا بتوانیم در مراحل بعــدی، میزان 
واحدهــای احداثــی را در اســتان 
و مشــهد افزایش دهیم. وی با بیان 
اینکه دهک های درآمدهای متوسط 
و کم درآمــد مهم تریــن گروه هــای 
هدف ایــن طرح هســتند می گوید: 
اولویت بندی بر اساس میزان تقاضا و 
شرایطی که وجود دارد انجام می شود. 
تلاش بر این اســت که بــا اولویت، 
واحدهای موجود به متقاضیان واجد 
شــرایط تخصیص یابد. همچنین با 
نظارت دقیق تلاش می کنیم  مجریان 
واحدهای مسکونی طرح را در مدت 
تعیین شــده به متقاضیــان تحویل 

دهند. 

3000 واحد؛ سهم مشهدی ها از مسکن اقدام
آخرین خبرها درباره آغاز طرح مسکن اقدام در گفت وگو با مدیرکل راه و شهرسازی خراسان رضوی

متقاضیان مسکن ملی باید از شرایط 
زیر برخوردار باشــند: متأهل باشند. 
سابقه سکونت در شهر محل تقاضای 
مسکن را داشــته و از امکانات دولتی 
برای خرید مسکن اســتفاده نکرده 
باشند. شرایط دریافت تسهیلات اعم 
از اعتبارسنجی و ... را نیز داشته باشند.

z میزان تسهیلات چقدر است؟

واحدهــای مســکونی طــرح ملی 
مسکن با قیمت تمام شده عرضه و به 
متقاضیان ۷5 تا 100 میلیون تومان 
وام پرداخت می شود. این وام را بانک 

مسکن ارائه می کند.

z چه کسانی می توانند ثبت نام کنند؟

طرح مســکن ملی با هدف خانه دار 
کردن 6 دهک طراحی شــده است. 
تولید مســکن برای دهک های یک و 
2 از ســوی نهادهای حمایتی مانند 
کمیته امــداد و بهزیســتی صورت 
می گیرد. در این بــاره، وزارت راه به 
میزان گسترده زمین ارائه کرده است.

فقط کسانی می توانند در طرح اقدام 
ملی مسکن ثبت نام کنند که فرم »ج« 
آن ها سبز باشد. بر اساس فرم »ج« هر 
فرد می تواند یک  بار از امکانات دولتی 
برای خانه دار شدن اســتفاده کند و 
کسانی که فرم »ج« آن ها قرمز باشد، 
بدین معناست که قبلا از این امکانات 
اســتفاده کرده اند .تمامی افرادی که 
در صنــدوق پس انداز یکم مســکن 
برای دریافت تســهیلات خرید خانه 
سرمایه گذاری کرده اند می توانند در 
طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام کنند.

z  مدت زمان تکمیل طرح مسکن ملی

و تحویل به متقاضیان چقدر است؟

برنامه اصلی تکمیل و واگذاری تمام 
واحدهای مسکن مهر ناتمام تا پایان 
امســال اعلام شــده و زمان ساخت 
واحدهای جدید در این طرح 2 سال 

در نظر گرفته شده است. 

z کجا ثبت نام کنیم؟

وزارت راه وشهرســازی بــرای ثبت نام 

متقاضیان، ســامانه »آباد« را به نشانی 
 »abad.bonyadmaskan. i r «
راه اندازی کرده است. پس از وارد کردن 
اطلاعات در این سامانه و تکمیل فرم های 
اعلامی در سامانه آباد، باید مبلغ 12هزار 
و 500تومان به عنــوان هزینه ثبت نام 
پرداخت کنید. بعد از انجام این مراحل، 
کــد 10رقمی رهگیری داده می شــود 
که با اســتفاده از آن می توانید مراحل 
دریافت وام طرح اقدام ملی مســکن را 
از طریق ســامانه آباد پیگیــری کنید. 
بعد از بررســی موارد ثبت نامی، امکان 
استفاده از تســهیلات طرح اقدام ملی 
مســکن از طریق پیامک به شما اطلاع 
داده می شود. اگر پیامک موافقت برایتان 
ارسال شــد، در این مرحله باید همراه 
با مدارکی مثل گواهی ســابقه سکونت 
پنج ساله در شهر محل تقاضا، کارت ملی 
و شناسنامه متقاضی و افراد تحت تکفل و 
سند مالکیت زمین )درصورتی که زمین 
داشته باشید( به شــعب بنیاد مسکن 
مراجعه کنید تا بتوانید از تسهیلات طرح 

اقدام ملی مسکن استفاده کنید.

شرایط متقاضیان مسکن ملی چیست؟
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